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 تحقق دولت هوشمند
 به حفظ محیط زیست کمک می کند 

وزیر ارتباطات ضمن گرامیداشت هفته محیط زیست، از تاثیر توسعه دولت 
هوشمند و سکوهای ارتباطی بر حفظ محیط زیست نوشت. 

عیسی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در جدیدترین فعالیت مجازی خود، متنی را 
در یکی از شبکه های اجتماعی داخلی منتشر کرد.زارع پور با انتشار این پست در صفحه شخصی 
خود نوشــت:  »هفته محیط زیست را به همه تلاشگران این عرصه تبریک عرض می کنم.
تحقق دولت هوشمند و توسعه زیرساخت های ارتباطی و سکو های خدمات رسان می تواند به 
کاهش سفر های درون و برون شهری هموطنان و نیز حذف کاغذ از مراودات اداری بینجامد که 
نتیجه آن کاهش آلودگی هوا، حفظ محیط زیست، افزایش رفاه و آسایش هموطنان خواهد بود”.

حضور مستقل دانش بنیان ها در بزرگ ترین رویداد 
فناوری اطلاعات خاورمیانه

با حمایت   صندوق نوآوری و شــکوفایی، شرکت های دانش بنیان ایرانی در 
نمایشگاه چهار روزه فناوری اطلاعات و ارتباطات امارات )GTEX( که طی 
روزهای ۲۳ تا ۲۶ مهر ماه ۱۴۰۲در بغداد برگزار می شــود، حضور مستقل 

خواهند داشت.  
این نمایشــگاه به عنوان بزرگ ترین رویداد فناوری اطلاعات خاورمیانه شــناخته می شود. 
حوزه های تخصصی برگزاری این نمایشگاه هوش مصنوعی، شهر هوشمند، امنیت سایبری، 
انرژی، سلامت، متاورس، فین تک، حمل و نقل، فناوری آموزش، تلکام و بلاکچین اعلام شده 

است.
یکی از برنامه های صندوق نوآوری و شــکوفایی در راستای کمک به توسعه بازار صادراتی 
شرکت های دانش بنیان، حمایت از حضور این شرکت ها در نمایشگاه های دائمی خارجی و نیز 

حضور در نمایشگاه های معتبر بین المللی به دو صورت حضور مستقل و برپایی پاویون است.

افت قیمت انواع تلفن همراه با ریزش قیمت ارز
 کاهش نــرخ ارز در چنــد روز اخیر باعث 
شده قیمت گوشی های تلفن همراه در بازار 
با کاهش چند میلیون تومانی مواجه شود به 
وطوری که بر اســاس اعلام یک فعال بازار 
تلفن همراه، شــدت کاهش قیمت در بازار 
موبایل، خیلی بیشتر از کاهش نرخ ارز است. 

افت قیمت دلار در بازار ارز از چند روز قبل آغاز شده و 
همین کاهش باعث شده قیمت کالاهایی که با نرخ ارز 

وارد می شوند، نیز با کاهش همراه باشد.»احمد رضایی« فعال بازار موبایل، درباره تاثیر نرخ ارز 
بر قیمت تلفن همراه گفت: افزایش و کاهش نرخ ارز در بازار موبایل و کامپیوتر فوق العاده تاثیر 
می گذارد، چراکه این بازار شفاف است و با قیمت ها نرخ ارز بالا و پایین می شود. شدت و درصد 
تغییراتی که در این بازار رخ می دهد، نیز خیلی بیشتر از کاهش نرخ ارز است.وی افزود: فروشندگان 
نیز به دلیل اینکه قیمت ها بیش از این افت نکند، سریع اقدام به فروش موبایل با سود اندک 
می کنند و همین مسئله نیز باعث کاهش نرخ می شود. به عنوان مثال آیفون ۱۳ )۱۲۸ گیگ( که 
با نرخ دلار ۶۰ هزار تومانی تا ۴۷،۵۰۰ هم قیمت گذاری می شد، اکنون توسط شرکت های پخش 
با قیمت ۳۹ میلیون تومان به فروش می رسد و مشتری داخل بازار تا ۳۸ میلیون هم می تواند 

گوشی موردنظر خود را پیدا کند.

 تولید محصولات نانومواد
 برای زخم بندها و کاهش دهنده جوش

یکی از شــرکت های فناور با تولید نانو مواد، اقدام به استفاده از این مواد در 
کرم های ضد پاتوژن و کاهش دهنده جوش روی بدن کرده است.

دکتر ابراهیم اکبرزاده، مدیر عامل یک شرکت دانش بنیان و عضو هیئت علمی دانشگاه خواجه  
نصیرالدین طوسی با بیان اینکه در حال حاضر برای نانوذرات طلا، نقره و آهن گواهی نانومقیاس 
دریافت کرده ایم، گفت: این نانومواد به شرکت های مختلفی به منظور استفاده در محصولات 
فروخته می شــود.وی ادامه داد: در کنار تولید این نانومواد تلاش کردیم تا محصولاتی را نیز 
خودمان تولید کنیم. با توجه به اثر مثبت نانوذرات طلا در تولید کلاژن در پوست و جوان سازی 
پوست، فرمولاسیونی را برای تولید کرم توسعه داده یم که در حال حاضر در مسیر دریافت مجوزها 
از ســازمان غذا و دارو است.اکبرزاده خاطر نشان کرد: از نانوذرات نقره نیز برای فرمولاسیون 
کرم های دارای خواص ضد پاتوژن و کاهش جوش روی بدن استفاده کردیم.مدیر عامل این 
شرکت دانش بنیان با تاکید بر اینکه از نانومواد تولیدشده برای تولید زخم بند نیز استفاده می شود، 
اظهار کرد: مدتی است که این نانو مواد را به شرکتی در داخل کشور عرضه کردیم تا از آن برای 
تولید زخم بندها استفاده شود. در حال حاضر این زخم بندها تولید و به بازار عرضه شده است.وی 
افزود: در آینده روی مواد هیدروکسی آپاتیت کار خواهیم کرد، به دنبال وارد کردن این نانومواد به 
خمیردندان ها هستیم، چرا که هیدروکسی آپاتیت اثربخشی بالایی در سفید کردن و محافظت 
از دندان دارد.به گفته این فناور، یکی از مشکلات اصلی در کشور طولانی بودن فرآیند دریافت 
مجوزها از سازمان های مربوط است که به شدت سرعت تجاری سازی محصولات را کم می کند. 

 فقر مطلق ۱۹ میلیون ایرانی 
و سه دهه بوروکراسی آرزوفروش

ادامه از صفحه یک
دولت سازندگی می خواســت با لایحه فقرزدایی فقر را ازبین ببرد، دولت 
اصلاحات می خواست فقر مطلق را ظرف دوسال مهار کند) بند ج ماده ۹۵ 
لایحه چهارم(، دولت عدالت گرا می خواست با یارانه ای که گفته شد پول 
امام زمان اســت فقر را از بین ببرد، دولت تدبیر می خواست ظرف ۴ سال 
فقر مطلق را ریشه کن کند) سخنرانی رئیس جمهور سابق( و دولت مردمی 
سیزدهم هم که ابتدا می خواست ظرف یکسال و هم اکنون اراده کرده است 
ظرف ۴ سال فقر مطلق را از بین ببرد) بند الف ماده ۱۹۹ لایحه برنامه هفتم( .

۲- ظاهرا اسم دولت ها، مشی دولت ها، گرایش سیاسی دولت ها، رئیس دولت ها فرقی نمی 
کند »هر که خواهد گوبیا« چرا که بوروکراسی رویافروش کشور آرزوی شیرین و بدور از واقعیت 
حذف فقر مطلق را به آنها تحمیل خواهد کرد.۳- با اینکه در این دولت ها میزان موفقیت در 
مبارزه با فقر متفاوت بوده و بعضا موفقیت هایی نیز حاصل شده اما فقر مطلق از بین نرفته است 
چرا که از همان ابتدا این امکان وجود نداشت. درست است که یک وظیفه همه دولت ها مبارزه با 
فقر و ارتقای رفاه عمومی است اما جهت گیری خطا و مبتنی بر آرزو نه امکانات حذف فقر مطلق 
در یک ، دو یا چهار سال جز تشدید فقر و گسترش تبعیض و فساد و نابودی توان اجرایی نتیجه 
ای نداشته است. هیچ برنامه موفق مبارزه با فقر هم در دنیا یافت نمی شود که ادعای حذف 
فقر مطلق در یک بازه زمانی محدود کرده باشد.۴- واقعیت این است که اگرکرونا ، تحریم ها 
و ناکارآمدی ها نبود ، فقر مطلق کشور زیر ۱۵درصد بود، میزان تحقق برنامه های توسعه ۱۰۰ 
درصد بود و کارآمدی مدیران نیز آنقدر بود که حتی یک دلار از ثروت کشور را هدر ندهند باز 
هم امکان نداشت فقر مطلق در کشور ظرف ۴ سال از بین برود چه برسد به موقعیت فعلی که 
فقر مطلق بیش از ۳۵ درصد است، بیش از ۱۹ میلیون نفر ایرانی از امکانات اولیه زندگی محروم 
هستند، میزان تحقق برنامه های توسعه ۳۰ درصد است و مدیران هم سالی ۱۰۰ میلیارد دلار 
ثروت کشور را هدر می دهند.۵- توصیه سیاستی و دغدغه مندانه به تصمیم گیران و سیاست 
گذاران کشور در خصوص برنامه هفتم توسعه و هدف غیر واقعی حذف فقر مطلق این است که 
اینبار در دام بوروکراسی رویاباف، آرزوفروش و ناکارآمد نیافتند و آرزوی غیر قابل تحقق حذف فقر 

مطلق را از این برنامه حذف کنند و هدفی واقعی، قابل تحقق را جهت گیری کنند.

اخبار کوتاه 

مدیرکل روابط عمومی سازمان سنجش 
آموزش کشور گفت: بیش از ۲۰۰ هزار 
نفر از داوطلبان آزمون کارشناسی ارشد 

ناپیوسته ۱۴۰۲ انتخاب رشته کردند. 
علیرضا کریمیان افزود: ۳۵۵ هزار داوطلب آزمون 
کارشناسی ارشد سال ۲ ۱۴۰ مجاز به انتخاب رشته 
بودند که بیش از ۲۰۰ هزار نفر از آنها انتخاب رشته 

کردند.
وی یادآور شد: در آزمون کارشناسی ارشد ۴۷۱ هزار 

و ۵۲۸ نفر شرکت کرده بودند.
مشاور رییس سازمان سنجش آموزش کشور ادامه 

داد: نتایج اولیه آزمون کارشناسی ارشد ناپیوسته سال ۱۴۰۲ هشتم خردادماه جاری در پایگاه اطلاع رسانی 
سازمان سنجش آموزش کشور منتشر شد و داوطلبان مجاز تا روز شنبه ۲۰ خرداد فرصت داشتند، نسبت 
به انتخاب رشته اقدام کنند.کریمیان با پایان اینکه با پایان مهلت انتخاب رشته بیش از ۲۰۰ هزار نفر رشته 
محل های دانشگاه های وابسته به وزارت علوم را انتخاب کردند، اعلام کرد: آمار انتخاب رشته کارشناسی ارشد 

دانشگاه آزاد اسلامی جداگانه ارائه می شود.
وی همچنین اظهار داشت: نتایج نهایی آزمون کارشناسی ارشد سال ۱۴۰۲ در هفته اول شهریورماه ۱۴۰۲ 
منتشر می شود.به گزارش ایرنا، نتایج اولیه آزمون کارشناسی ارشد ۱۴۰۲ هشتم خرداد اعلام شد و دفترچه 
راهنمای انتخاب رشته های تحصیلی این آزمون شامل شرایط، ضوابط و ظرفیت پذیرش رشته ها، از ۱۰ خرداد 
در درگاه اطلاع رســانی سازمان سنجش قابل دریافت بود. همچنین داوطلبان مجاز به انتخاب رشته از ۱۱ 
خرداد وقت داشتند انتخاب رشته کنند. مهلت انتخاب رشته ابتدا تا ساعت ۲۴ روز سه شنبه )۱۶ خرداد( تعیین 
شده بود که تا شنبه )۲۰ خرداد( تمدید شد. در آزمون کارشناسی ارشد سال ۱۴۰۲ تعداد ۴۷۱ هزار و ۵۲۸ نفر 
 شرکت کرده اند که از این تعداد ۲۵۵ هزار نفر زن و ۲۱۶ هزار و ۵۲۸ نفر مرد هستند که در ۶ گروه آزمایشی و

 ۱۳۴ کدرشته به رقابت پرداختند.

بیش از ۲۰۰ هزار نفر از داوطلبان آزمون 
کارشناسی ارشد انتخاب رشته کردند

نماینده مردم میانه در مجلس شــورای 
اسلامی خواستار تعیین تکلیف فیلترینگ 
فضای مجازی به صورت عقلانی و اصولی 

در اسرع وقت شد. 
سید مرتضی حسینی در تذکری شفاهی در جریان 
جلسه علنی امروز مجلس، بیان کرد: دو تذکر به 
شــرکت مخابرات  منطقه دارم چرا که کارگزاران 
مخابرات روستایی که سال هاست در روستاهای 
دور و نزدیک مشغول فعالیت بوده و شبکه ارتباطات 
روستایی را در حوزه تلفن ثابت و اینترنت خانگی 
سرپا نگه داشتند با اینکه طبق قانون قرارداد دائم 

شده و به استخدام شرکت مخابرات درآمدند اما هنوز این گروه جز بدنه مخابرات محسوب نمی شوند.
وی در ادامه اظهار کرد: از شــرکت مخابرات  تقاضا داریم که کارگزاران که حدود ۶۰۰۰ نفر می شــوند 
مشمول مفاد آئین نامه استخدامی سال ۸۹ مخابرات قرار گیرند و سطح برخورداری آن ها به سطح کارمندان 
شهری برسد. همچنین سنوات و طرح طبقه بندی مشاغل آنها طبق قانون کار به طور عادلانه محاسبه و 
لحاظ شود. انتظار می رود شرکت مخابرات نسبت به پرداخت معوقات و پایان کار بازنشستگان این شرکت 
طبق بخشنامه ۲۶ بهمن ۱۴۰۱ اقدام کند؛ چرا که متاسفانه تاکنون نه تنها در این زمینه اقدام نشده بلکه 

پرداخت حقوق ماهانه تعدادی از آنها نیز قطع شده است.
نماینده مردم میانه در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: چرا شرکت مخابرات که زمانی به عنوان شرکتی 
منظم و خوشنام در کشور به شمار می رفت به این روز بیفتد و به صورتی اداره شود که حتی از پرداخت حق 
و حقوق کارگزاران و بازنشستگان نیز عاجز است و در این شرایط به تیم های ورزشی کمک مالی می کند.

وی در تذکری خطاب به وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات بیان کرد: هرچه زودتر فیلترینگ فضای مجازی 
را به طور اصولی و عقلانی تعیین تکلیف کنید و حتما به گسترش پدیده فیلترشکن فروشی که رقم بالایی را 

به جیب اشخاص نامعلوم که ماهم آن ها را  نمی شناسیم وارد می کند، پایان دهید.

 هرچه سریع تر فیلترینگ فضای مجازی 
به صورت اصولی تعیین تکلیف شود

ممکن است چین اســتفاده از ابزارهای 
اشــتراک گذاری فایل مانند ایردراپ و 
بلوتوث را برای جلوگیری از گســترش 
اخبار نامطلوب، محدود کند. این پیشنهاد 
در حالی مطرح شده که برخی معترضان 
با اســتفاده از ابزار اشتراک گذاری فایل 

پیام های سیاسی را گسترش داده اند.
هر دو قابلیت بلوتــوث و ایردراپ بــه کاربران 
موبایل های هوشمند اجازه می دهد بدون آشکار 
شدن هویت، تصاویر و پیام ها را با دیگر موبایل های 
نزدیک شــان به اشتراک بگذارند و به این ترتیب 

قانون سختگیرانه سانســور در چین را دور بزنند.در نوامبر ۲۰۲۲ میلادی اپل محدودیتی در ایردراپ وضع 
کرد که تعداد کاربران دریافت کننده فایل از افراد خارج از فهرست شماره تماس های فرد را محدود می کرد. 
دستگاه آیفون در یک بازه ۱۰ دقیقه ای در حالتی قرار می گرفت که به کاربران اجازه می داد فایل هایی از 

افرادی که شماره تماس شان را دارند، دریافت کنند.
در آن زمان اپل اعلام کرد این تغییر با هدف کاهش گسترش پیام های ناخواسته ارسالی با ایردراپ انجام 

می شود و به زودی این تغییر در سراسر جهان اعمال می شود.
اکنون سازمان فضای سایبری چین که رگولاتور اینترنت این کشور نیز به حساب می آید یک بازه مشاوره 
یک ماهه برای عموم مردم ایجاد کرده تا ابزارهای اشتراک گذاری فایل را محدود تر کند و به این ترتیب از 
تولید ، کپی کردن و انتشار محتوای نامطلوب جلوگیری شود.همچنین قوانین پیشنهادی چین تهیه کنندگان 
سرویس ها را ملزم می کند از گسترش اخبار غیرقانونی یا مخرب جلوگیری کنند و داده ها را با رگولاتورها و 
پلیس به اشتراک بگذارند.طبق قوانین پیشنهادی ابزارهای اشتراک گذاری فایل مشابه باید قبل از عرضه برای 
عموم مردم به دقت ارزیابی شوند. توسعه دهندگان نرم افزاری که خواهان فعالیت در چین هستند باید از قوانین 

جدید پیروی کنند در غیر اینصورت اپ هایشان از فروشگاه ها حذف می شود.

 ایردراپ و بلوتوث 
در چین محدود می شود

در حالیکه موعد تجدید قرارداد توییتر و 
»گوگل کلاود« در ماه جاری فرا می رسد، 
این شرکت از پرداخت صورتحساب های 
زیر مجموعه گوگل خودداری کرده است.  
این امر ممکن است به فلج شدن فعالیت 
تیم های اعتماد و ایمنی توئیتر منجر شود.
پیش از آنکه ایلان ماســک توئیتر را بخرد، این 
شرکت قراردادی چندساله برای مقابله با پیام های 
اسپم، حفاظت از پیام ها و غیره امضا کرده بود. در 
گزارش مذکور به جزئیات اختلاف بین شرکت ها 
که ممکن است به تیم های اعتماد و ایمنی توئیتر 

آسیب برساند، اشاره ای نشده است. نشریه اینفورمیشن نیز اعلام کرد توئیتر از مارس ۲۰۲۳ میلادی سعی 
دارد درباره قراردادهای خود با گوگل دوباره مذاکره انجام دهد.

برخی سرویس های توئیتر در سرورهای آن و برخی دیگر در پلتفرم های ابر آمازون و گوگل فعال هستند.
در ماه مارس آمازون به توئیتر هشدار داد که پرداخت های تبلیغاتی را متوقف می کند زیرا صورتحساب های 

»آمازون وب سرویسز« برای سرویس های رایانش ابری پرداخت نشده بود.
از زمانیکه ماسک توئیتر را خریده، این شرکت به میزان قابل توجهی هزینه ها را کاهش داده و هزاران نفر 
از کارمندان را اخراج کرده است. ماسک به شرکت دستور داده تا هزینه های زیر ساختی مانند سرویس های 

ابر تا یک میلیارد دلار کاهش یابد.

توئیتر صورتحساب گوگل و آمازون را 
پرداخت نمی کند

به گفته یک تحلیلگر، اپل احتمالا قیمت 
موبایل های ســری ۱۵ را افزایش می 
دهد، به طوریکه بهای نسخه های پرو آن 

تا ۲۰۰ دلار بیشتر می شود.
اپل طی ماه های آینده سری آیفون ۱۵ را رونمایی 
می کند. هرچند تاکنون اطلاعات مختلف و متعددی 
درباره قیمتگذاری این سری فاش شده اما اعتبار 
بیشتر آن مورد سوال است.درهمین راستا به اعتقاد 
»دن ایوز« یک تحلیلگر وال استریت که به صحت 
پیش بینی هایش مشهور است، اپل تصمیم دارد تا 
قیمت سری آیفون ۱۵ را افزایش دهد. این نخستین 

افزایش قیمت آیفون در آمریکا از سال ۲۰۱۷میلادی تاکنون به حساب می آید.ایوز قبلا افزایش جهانی قیمت 
سری آیفون ۱۴ را به دقت پیش بینی کرده بود. همانطور که می دانید قیمت این سری در بازارهای بین المللی 
از ۸۰ تا ۱۷۲ دلار افزایش یافت. اکنون این تحلیلگر معتقد است اپل همین استراتژی را برای آیفون ۱۵ نیز 
دنبال می کند.هرچند دن ایوز به طور خاص به قیمت های این سری در آمریکا اشاره نکرد اما معتقد است اپل 
متوسط قیمت فروش را افزایش خواهد داد. او در این باره گفت که مدل های آیفون ۱۵ پرو بیش از مدل های 
معمولی شاهد افزایش قیمت خواهند بود.به گفته او قیمت مدل های پرو این سری احتمالا تا ۲۰۰ دلار ازایش 
می یابد. در حال حاضر قیمت آیفون ۱۴ پرو مکس ۱۰۹۹ و آیفون ۱۴ پرو ۹۹۹ دلار است. این بدان معناست 

که احتمالا آیفون ۱۵ پرو به قیمت حدودا ۱۱۹۹ و آیفون ۱۵ اولترا به بهای ۱۲۹۹ دلار فروخته می شوند.

 مدل پرو آیفون ۱۵ 
رکورد قیمت را می زند

مارک زاکربرگ اعلام کرده اســت که 
می خواهد متا به عنوان یکی از پیشگامان 

حوزه هوش مصنوعی باشد. 
زاکربرگ هفته گذشــته در یک جلسه عمومی 
برخی از برنامه های متا را با جزئیات بیشتری تشریح 
کرد و به کارمندان توضیح داد که قصد دارد تا هوش 
مصنوعی را به تمام محصولات این شرکت وارد 
کند. ویژگی های برنامه ریزی شده شامل عامل های 
هوش مصنوعی برای واتس اپ و مســنجر است، 
چیزی که زاکربرگ در گذشته درباره آن صحبت 
کــرد. واتس اپ و مســنجر ممکن اســت اولین 

برنامه هایی باشند که این ویژگی را دریافت می کنند.الساندرو پالوزی، محقق حوزه اپلیکیشن ها نسخه اولیه 
یک ربات چت هوش مصنوعی را در برنامه اینستاگرام رصد کرده است. اسکرین شات هایی که او به اشتراک 

گذاشته بود، نشان می دادند که این برنامه می تواند حداکثر ۳۰ »کاراکتر« مختلف برای انتخاب داشته باشد.
عکس ها با استفاده از هوش مصنوعی اینستاگرام ویرایش می شوند و به نظر می رسد این ویژگی به کاربران 
اجازه می دهد عکس های خود را از طریق پیام های متنی ویرایش کنند و سپس عکس ها را در استوری خود 
به اشتراک بگذارند.  هنوز مشخص نیست که برخی از این ویژگی ها چه زمانی منتشر می شوند، اما به نظر 
می رسد زاکربرگ امیدوار است که آن ها را زود راه اندازی کند. این شرکت همچنین امیدوار است که کارمندان 

ایده هایی برای ویژگی های جدید هوش مصنوعی مولد خود ارائه دهند.

 ورود هوش مصنوعی مولد
 به تمام محصولات شرکت متا 

مدیرکل ارتباطات استان هرمزگان گفت: ضریب 
نفوذ اینترنت پرسرعت در روستاهای هرمزگان به 

۸۸ درصد رسید.
احد قویدل فرد، مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان 
هرمزگان با اشاره به اینکه از شروع دولت سیزدهم ۱۴۸ روستای 
این اســتان به شبکه ملی اطلاعات متصل شده است و مردم 
این روستاها با اینترنت پرسرعت دسترسی پیدا کرده اند، گفت: 
خانوارها و کســب و کارها در بندر چارک بــا اجرای بیش از 
۱۵کیلومتر فیبرنوری مرکزی و آبونه به طور کامل تحت پوشش 
قرار گرفته و تفاهم نامه اجرای فیبر نوری منازل و کسب و کارها 
با شهرداری های شهرهای میناب، بندرلنگه و بندر کنگ به امضا 

رسیده و امسال عملیات اجرایی آنها آغاز می شود.
وی در خصوص عملکرد دولت سیزدهم در حوزه ارتباطات در 
استان هرمزگان تصریح کرد: با توجه به راهبردهای کلان وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات در دولت مردمی سیزدهم، تحقق 
شبکه ملی اطلاعات در کلیه لایه ها، توسعه دولت الکترونیک 
و هوشمندسازی خدمات و توسعه اقتصاد دیجیتال در دستور 
کار اداره کل ارتباطات و فناوری اطلاعات اســتان هرمزگان 

قرار گرفت.
قویــدل فرد با اشــاره به اینکه کلیدی ترین پــروژه وزارت 
ارتباطات در دولت سیزدهم اجرای فیبر نوری منازل و کسب 

و کارها به منظور ایجاد دسترســی ۸۰ درصد خانوارها به پهن 
باند ثابت در شــهرهای استان هرمزگان آغاز شده، افزود: هم 
اکنون در بندر چارک با اجرای بیش از ۱۵ کیلومتر فیبر نوری 
به طور کامل تحت پوشش قرار گرفته و تفاهم نامه اجرای فیبر 
نوری منازل و کسب و کارها بین شرکت پیشگامان به عنوان 
مجری و شهرداری های میناب، بندرلنگه و بندر کنگ به امضا 
رسیده و امسال عملیات اجرایی آنها آغاز می شود و همچنین 
جلسات هماهنگی به منظور امضا توافقنامه بین مجری پروژه 

و شهرداری بندرعباس در حال انجام است.
مدیــرکل ارتباطات اســتان هرمزگان افــزود: پیش از این 
پروژه FTTX جزیره کیش توســط شرکت فناپ با میزان 
سرمایه گذاری ۴۰۰ میلیارد ریال اجرا و به بهره برداری رسیده 
است و این جزیره نیز دارای پوشش صد در صدی فیبر نوری 
منازل و کســب و کارها است به طوری که چنانچه مشترک 
نسبت به ثبت نام سرویس اقدام کند ظرف مدت کمتر از ۳۰ روز 
اتصال به شبکه پرسرعت مبتنی بر فیبرنوری توسط شرکت 

انجام می شود.
قویدل فرد یادآور شد: به منظور تحقق شبکه ملی اطلاعات 
در اهداف و برنامه هایی که دارای برش استانی هستند عملکرد 
دولت ســیزدهم از ابتدای دولت تاکنون اتصال ۱۴۸ روستای 
بالای بیست خانوار استان هرمزگان با ۱۴ هزار خانوار و ۵۰ هزار 

نفر جمعیت بوده که با سرمایه گذاری به میزان ۲,۷۰۰ میلیارد 
ریال به شبکه ملی اطلاعات متصل شــدند. وی با اشاره به 
ضریب نفوذ ۸۸ درصدی اینترنت پر سرعت در روستاهای هدف 
استان افزود: در حال حاضر از ۱۳۳۱ روستای بالای بیست خانوار 
۱۱۷۴ روستا معادل ۹۵ درصد جمعیت روستایی تحت پوشش 

نسل سوم و چهارم تلفن همراه قرار دارند.

مدیرکل ارتباطات استان هرمزگان با اشاره به اینکه هم اکنون 
کلیه شهرهای استان هرمزگان به خدمات پهن باند و شبکه 
ملی اطلاعات متصل هستند، اظهار کرد: عمده روستاهای باقی 
مانده در نقاط صعب العبور کوهســتانی و فاقد زیرساخت های 
الکترونیکی هستند که با تلاش های مجاهدانه، شبانه روزی و 
دلسوزانه همه همکاران حوزه ICT کشور و استان روستاهایی 

از جمله دشت مارُم، دشت کوران، مهدی آباد و آوین سفلی در 
صعب العبور ترین نقطه بخش فین شهرستان بندرعباس در 
دولت سیزدهم با احداث و ارتقای ۵ دکل واسط انتقال و سرمایه 
گذاری به میزان ۱۸۰ میلیارد ریال به شــبکه ملی اطلاعات 

متصل شدند.
وی با بیان این که استان هرمزگان به لحاظ شاخص توسعه 
یافتگی ارتباطات و فناوری اطلاعات )IDI( در رتبه شانزدهم 
کشــوری قرار دارد، خاطر نشان کرد: شــاخص IDI دارای 
زیر شــاخص های دسترسی فاوا، اســتفاده فاوا و مهارت های 
فاوا اســت که باوجود اقدامات مناســب وزارت ارتباطات در 
توســعه زیرساخت های الکترونیکی شهرها و روستاها، در زیر 
شاخص های مهارت های فاوا دارای شاخص پایین تر از میانگین 
کشــوری است که این موضوع بر روی شاخص IDI استان 

هرمزگان تأثیر گذاشته است.
قویدل فرد در پایان بر ابر پروژه راهبردی و زیرساختی اتصال 
جزایر ایرانی خلیج فارس به سرزمین اصلی از طریق اجرای فیبر 
نوری دریایی با توان داخلی اشاره کرد و افزود: در ۱۸ ماه گذشته 
اتصال جزایر تنب کوپک، تنب بزرگ، ابوموسی و هندورابی با 
سرمایه گذاری بیش از ۱,۷۵۰ میلیارد ریال از طریق فیبر نوری 
دریایی به سرزمین اصلی اجرا شده و هم اکنون بستر لازم جهت 

ارائه خدمات پهن باند سیار و ثابت فراهم شده است.

ضریب نفوذ ۸۸ درصدی اینترنت پر سرعت در روستاهای هرمزگان

»امروز« در مورد روش های متنوع سازی مبادی فروش نفت گزارش می دهد

بازطراحی تجارت انرژی ایران
ادامه از صفحه یک

رویکرد مثبتی در این روش در پیش گرفته شــده است. مثلًا ما در اوراق سلف 
نفتی به نوعی به آینده فروشی داشتیم، اما در گواهی سپرده ما به ازای فیزیکی 
نفت در انبار موجود اســت و حتی اگر صاحبان گواهی بخواهند می توانند آن را 
به صورت فیزیکی تحویل بگیرند.به گفته ناصری نژاد، در طرح های قبلی بخش 

خصوصی به بورس بی اعتماد شــد، حالا تا وقتی سرمایه گذاران در مورد زوایای 
پیدا و پنهان طرح مطمئن نشــوند، به این موضوع ورود نمی کنند. از آنجایی که 
 گواهی سپرده نفت خام طرح جدیدی است، باید ریسک ها را تا حد امکان کاهش 

دهیم.
 تلاش شده است که ما به ازای فیزیکی نفت در انبار موجود باشد و برای کالایی 

که وجود دارد، گواهی صادر شود، این اقدام مثبت است و می تواند در جلب اعتماد 
سرمایه گذاران موثر باشد.

وی گفت: یکی از جنبه های مثبت گواهی سپرده نفت خام نفتی مشوق هایی 
اســت که در این طرح پیش بینی شده است. امکان وثیقه سازی برای فاینانس، 
اخذ وام از بانک ها و معامله بر روی گواهی ها جنبه ی تشویقی برای سرمایه گذاران 

دارد و در جذب آن ها موثر اســت. وقتی بخش خصوصی سرمایه گذاری انجام 
می دهد باید بتواند از این فرصت به نحو احسنت استفاده کند.عضو کمیسیون انرژی 
مجلس تاکید کرد: اینکه از گواهی ها برای وثیقه استفاده شود، امکان خوبی برای 
سرمایه گذاران فراهم می کند. ویژگی های مورد بحث برای سرمایه گذار این اعتماد 

را به وجود می آورد که در مراحل مختلف سرمایه گذاری اش سود کند.

مالزی از مایکروسافت و گوگل کمک می گیرد  محاکمه یک مدیر سابق برای سرقت اطلاعات سامسونگ

دادستان های کره جنوبی، یک مدیر سابق شرکت سامسونگ 
الکترونیکس را به ظن سرقت فناوری این شرکت برای ساخت 

یک کارخانه تراشه در چین، رسما متهم کردند. 
دفتر دادستان های منطقه سوون در بیانیه ای اعلام کردند: این متهم که سابق 
بر این در شرکت اس کی هاینیکس، به عنوان نائب رئیس فعالیت کرده بود، 
متهم است اطلاعات سامسونگ را به شکل غیرقانونی در فاصله سال ۲۰۱۸ 

تا ۲۰۱۹، برای ساخت یک کارخانه در شهر شیان چین، کسب کرده است.
تاریخ محاکمه هنوز از ســوی دادگاه محلی که کیفرخواست در آنجا صادر 
شده، تایید نشده است.به گفته دادستان های کره ای، این متهم که ماه گذشته 
دســتگیر شد، در مجموع، ۲۸ سال در شرکت های تراشه سازی کره جنوبی 

خدمت کرده است.

مقامات، هویت فرد متهم را اعلام نکردند. دادستان های کره ای اظهار کردند: 
این مدیر سابق سامسونگ پس از تاسیس یک شرکت نیمه رسانا، ظاهرا تلاش 
کرده است کارخانه ای در ۱.۵ کیلومتری تاسیسات تولید تراشه سامسونگ در 

شیان، احداث کند.
طبق گزارش خبرگزاری یونهاپ کره جنوبی، تلاش برای ساخت کارخانه 
جدید با استفاده از اطلاعات سامسونگ، به دلیل مسائل تامین مالی، به شکست 
منتهی شد.دادستان های کره جنوبی اعلام کردند: شش فرد دیگر را به دلیل 
مشارکت در این جرم متهم کردند که شامل یک کارمند شرکت بازرسی بوده 
که متهم شده است طرح معماری کارخانه نیمه رسانای سامسونگ را لو داده 
است.دادستان های کره جنوبی برآورد کردند که این سرقت اطلاعات، حداقل 
۳۰ میلیارد وون معادل ۲۳ میلیون دلار، به سامسونگ الکترونیکس زیان وارد 
کرده اســت.دفتر دادستان ها اعلام کرد: این یک جرم جدی بوده که ممکن 
است با متزلزل کردن اساس و شالوده صنعت تراشه داخلی، در شرایطی که 
رقابت فشرده ای بین تولیدکنندگان تراشه وجود دارد، ضربه سنگینی به امنیت 
اقتصادی ما وارد کند.این کیفرخواست در شرایطی صادر شده که کره جنوبی 
وعده داده است حمایت از بخش تراشه خود را مضاعف کند. یون سوک یئول، 
رئیس جمهور کره جنوبی، رقابت در این صنعت را در بحبوحه تشدید تنش ها 

میان چین و آمریکا، یک جنگ تمام عیار خوانده است.
شرکت های سامسونگ و اس کی هانیکس کره جنوبی، دو تولیدکننده بزرگ 
تراشه حافظه در جهان هستند و میلیاردها دلار در کارخانه های تراشه در چین 

سرمایه گذاری کرده اند.

مالزی با هدف تقویت موقعیت خود به عنوان یک هاب دیتا و 
یک پایگاه زنجیره تامین بی طرف در بحبوحه تنش های رو به 
رشد میان آمریکا و چین، می خواهد مایکروسافت و گوگل را 

جذب کند. 
ظفرول عبدالعزیز، وزیر بازرگانی و صنعت مالزی، در مصاحبه با تلویزیون 
بلومبرگ گفت: ما تا جایی که بتوانیم، شرکت های زیادی را جذب می کنیم و به 

تدریج خود را به عنوان یک هاب دیتاسنتر، تثبیت می کنیم.
موفقیت ســرمایه گذاری مالزی در ســال میلادی جاری، شــامل جذب 

شرکت هایی نظیر تسلا و خدمات وب آمازون )AWS( بوده است.
تسلا قصد دارد خودروهای برقی را به این کشور آسیای جنوب شرقی وارد 
کرده و شبکه ای از ابرشارژرها بسازد در حالی که شرکت خدمات وب آمازون، 
۲۵.۵ میلیارد رینگیت )۷.۴ میلیارد دلار( در زیرســاخت رایانش ابری تا سال 
۲۰۳۷ سرمایه گذاری خواهد کرد. تنش های فزاینده میان واشنگتن و پکن، 
شرکت های جهانی را واداشته است به دنبال موقعیت های دیگری خارج از چین 
باشند. مالزی با سایر کشورهای آسیای جنوب شرقی مانند ویتنام و تایلند برای 

سرمایه گذاری ها در زمینه ساخت زنجیره تامین جدید رقابت می کند.
وزیر بازرگانی مالزی گفت: ما شاهد تغییرات زیادی در زنجیره تامین بوده ایم و 

به تاب آوری و امنیتی که به این منطقه می آید، نگاه می کنیم.
طبق اعلام سازمان توسعه سرمایه گذاری مالزی، این کشور ۷۱.۴ میلیارد 
رینگیت سرمایه گذاری تایید شده در سه ماهه نخست سال ۲۰۲۳ جذب کرد 

که ۶۷ درصد در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته افزایش داشت.

ســرمایه گذاری مســتقیم خارجی، بیش از ۵۲ درصد از کل این جریان را 
تشــکیل می دهد. وزیر بازرگانی مالزی، اوایل ماه میلادی جاری در سفر به 

ژاپن، ۲۳ میلیارد رینگیت سرمایه گذاری احتمالی را تامین کرد.
این مقام مالزیایی با بیان این که مالزی همچنین به دنبال سرمایه گذاری روی 
جذابیت خود به عنوان یک هاب نیمه رسانا در بحبوحه وضعیت ژئوپلیتیکی 
منطقه ای نامعلوم است، اظهار کرد: ما باید گاهی فرصت طلب باشیم. ما در 

موقعیت بی طرف بوده و بخشی از زنجیره تامین حساس هستیم.
بر اساس گزارش بلومبرگ، اقتصاد مالزی به شدت به تجارت وابسته است 
و در برابر شــوک های ناشــی از اختلالات در تجارت به خصوص تجارت 
 مربوط به چین که از سال ۲۰۰۹، بزرگترین شریک تجاری این کشور بوده، 

آسیب پذیر بوده است.


